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  سيدعلي مدد زيدي
»هنوز حسرت خداحافظي آخر 
به دلم مانده بود. بايد مي رفتم. 
بايد بغلش مي كردم. پيشاني اش 
را مي بوس��يدم. صورت��ش را 
مي بوس��يدم. بايد س��رش را به 
سينه ام مي چسباندم، اما كدام 
س��ر؟ كدام ص��ورت؟ نخل من 
بي سر شده بود و ديگر سري در 
بدن نداشت. خمپاره به صورتش 
اصابت كرده بود. نه سري مانده 
بود و نه صورتي. فرهاد سپرده بود پيكرش را به ما نشان ندهند. حسرت بزرگ 
به دلم ماند. اي كاش بغلش مي كردم و مي بوسيدمش! من به همان يك تكه هم 
راضي بودم. همان باقيمانده را مي بوسيدم، اما نگذاشتند. هيچ كدام خداحافظي 
نكرديم . نه من، نه همسرم و نه بچه هايم. تابوت را روي زمين گذاشتند. يعني 

اين فرزاد بود؟ يعني من بايد بي خداحافظي از او دل مي كندم.«
 اين عبارت گرم شده با آه حسرت، در ظاهر چند قطره جوهرند كه در قامت 
سخن روي كاغذ نشس��ته اند اما در واقع قطعاتي از وجود يك مادرند كه در 
رويارويي با باقيمانده عزيزترينش از عميق ترين حفره قلبش سروده شده. 
سروده اي صاف و بي آرايه اما جانسوز و جانگداز. بانو شوكت رحيمي هرسيني 
متولد دوازدهم بهمن 1314 شمسي در هرسين از توابع كرمانشاه همين 
مادري است كه در سوز فقدان عزيزترينش، كلماتي كه پيش تر خوانديد را 
منعقد نموده تا ش��ايد آنها كه نبوده اند و دهه 60 را با تمام پيچ وخم هايش 
نچش��يده اند، ذره اي از اي كاش ه��اي م��ادران اين خاك را هن��گام بدرقه 
فرزندانشان لمس نمايند. خطوط ابتدايي اين متن را كه خوانديد، بخشي از 
خاطراتي است كه خود مادر شهيد فرزاد رحيمي، شوكت رحيمي، روايت 
كرده و در كتاب »خواب آذر« به ثبت رس��يده است. زحمت چاپ كتاب را 
انتشارات سوره مهر كشيده و جمع آوري و تنظيم مصاحبه ها با مادر شهيد 
را هم طيبه نجفي به انجام رسانده است.   هنگام مطالعه كتاب همان حس 
خاطره گويي هاي بزرگ ترهاي فاميل براي خواننده تداعي مي ش��ود اما با 
اين تفاوت كه اين بار فردي خاطرات را با ملاحظ��ات فني مكتوب نموده. 
قلم در ساده ترين و روان ترين شكل ممكن پيش مي رود. از ظاهر اثر اينگونه 
برمي آيد كه اساس و بن مايه اصلي خاطرات دست نخورده و صرفاً اگر ويرايشي 
هم در كار بوده در حد ظاهر الفاظ و عبارات به كار رفته. خاطرات منطبق بر 
توالي و ترتيب زماني شان پيش مي روند و همين نكته مضاف بر ويژگي هاي 
قلم، بر رواني و سادگي اثر افزوده. اما از لحاظ درون مايه خاطرات بايد به اين 
نكته توجه داش��ت كه »خواب آذر« صرفاً خاطرات شخصي يكي از بانوان 
اين سرزمين است كه دست بر قضا فرزندش هم به شهادت رسيده. به  بيان  
ديگر مخاطب تقريباً در 70 درصد از حجم كتاب مستمع خاطرات شخصي، 
شخص بانو شوكت رحيمي از دوران كودكي و ازدواج و مادر شدن و... است و 
در تتمه كتاب قطار خاطرات وارد بخش هاي مربوط به دفاع مقدس و جنگ 

و شهادت فرزند مي شود. 

قطعاتي از جان يك مادر
گزارش

   ناهيد منصوري
 پي�روزي انق�اب اس�امي س�رآغاز تحولات چش�مگيري 
در بخش ه�اي مختلف تاريخ كش�ورمان بوده اس�ت. يكي از 
شاخه هاي رونق گرفته از بهمن  1357 هجری شمسی عرصه 
شعر، سرود و موسيقي است كه زمينه  فعاليت بيشتري براي 
ش�اعران و آهنگس�ازان انقابي فراهم كرده اس�ت. در ميان 
جمع كثيري از هنرمندان حوزه موسيقي حسين خوش چهره 
عضو هيئت علمي دانشگاه گيان، سال ها به توليد و تدريس 
موسيقي مشغول بوده است. بر همين اساس هم گفت وگويي با 
اين هنرمند داشته ايم تا روند تحولي موسيقي انقاب را با توجه 

به نقاط قوت و نيازهايش بررسي كنيم. 
   

موسيقي، طي چهار دهه اي كه از پيروزي انقاب اسامي 
مي گذرد، دچار چه تحولاتي شد؟

اگر بخواهيم وضعيت موسيقي را طي چهار دهه  اخير بررسي كنيم در 
هر گونه از موس��يقي مي توان گفت كه فعاليت ها بايد به صورت مجزا 
بررسي شود. در موسيقي كلاسيك ايراني )در اين جا منظور از كاربرد 
واژه كلاسيك؛ موسيقي اي اس��ت كه داراي مباني مي باشد(، اولين و 
پررنگ ترين تشََكل موسيقايي كه تحت تأثير جريان انقلاب قرار گرفت، 
گروهي موسوم به كانون »چاووش« بود كه بانيان تأسيس آن محمدرضا 
لطفي و هوشنگ ابتهاج بودند و افراد كليدي در اين جريان موسيقايي 
شامل كس��اني بودند كه همراه با محمدرضا لطفي پيش از انقلاب در 
مركزي موس��وم به مركز حفظ و اشاعه  موس��يقي ايراني و همچنين 
دانشگاه تهران تحت تعليم استادان بنام اين حوزه سال ها به فعاليت و 
ارائه كار هنري مي پرداختند. از جمله حسين عليزاده، پرويز مشكاتيان، 

محمدرضا شجريان و... 
پررنگ ترين بخش آث��ار چاووش مرب��وط به مضامي��ن و تحولات 
اجتماعي و سياس��ي جامعه در بحبوحه  جريان انقلاب 1357 است 
كه همگي به لحاظ ساختار و بافتار در چارچوب موسيقي كلاسيك 
ايراني و آموخته هاي سابق اين افراد ساخته، تنظيم و ارائه گرديدند. 
همچنين رويه اي كه از آن دوره به واسطه  س��ردمداران اين جريان 
به لحاظ هنري ش��روع ش��د، در دهه هاي بعد نيز تداوم و گسترش 

پيدا كرد. 
از حال و هواي جنگ و انقلاب كه فاصله بگيريم مضامين ديگري كه 
پيش از اين به  واس��طه  اقتضائات اجتماعي در اولويت نبود نظير آثار 
تغزلي، عاشقانه و عارفانه با بازتعريف، بازنگري و بازسازي از سوی اهالي 
موس��يقي دوباره رونق پيدا كرد و بعدها نيز توسط ديگران گسترش 

يافت. 
در اين ميان موضوع قابل توجه مس��ئله  عرضه  آثار هنري بود. رسانه  
كانون چاووش، كاست هايي بود كه در آن برهه  زماني به واسطه  التهابات 
موجود در جامعه و ممنوعيت ها از س��وی خود هنرمندان تكثير و در 
سطح شهر تهران توزيع مي شدند ولي بعدها اين جريان در زمينه  عرضه  
آثار توسط قدرت رسانه اي دائماً در دست اندازهاي مختلف قرارگرفت. از 
زماني كه فرآيند اخذ مجوز از سوي وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي براي 

گرايش هاي مختلف ايجاد شد شكل و شمايل فعاليت ها تغيير يافت. 
با توجه به ميزان آموزش هايي كه ب�راي عاقه مندان به 
حوزه موسيقي فراهم شده، آيا خروجي و ماحصل فعاليت 

آموزشگاه ها طي چهار دهه راضي كننده است؟

نس��ل بعدي توليدكنندگان بعد از پي��روزي انقلاب خيل��ي متأثر از 
سياست هاي ارائه  كار در اداره كل فرهنگ و ارشاد اسلامي بود كه همين 
امر نيز تحولاتي را ايجاد كرد. همزمان با فعال  شدن و گسترش رسانه ها، 
آموزش موسيقي هم توسعه پيدا كرد. در توليدات هر چه جلو رفتيم 
غلظت كار در جريان موسيقي كلاسيك ايراني كمتر شد و از مباني اي 
كه اصول اصلي كار است فاصله  گرفت و به موازات آن ذائقه  عموم هم 

تحت تأثير قرار گرفت. 
در همين راس��تا به لحاظ آموزشي نيز ش��اهد افزايش آموزشگاه هاي 
آزاد موسيقي شديم در حالي كه خروجي تأثيرگذار كاهش پيدا كرد، 
بنابراين نياز به آسيب شناسي است كه از كساني كه در مراكز آموزشي 
تدريس مي كنند يا اف��رادي كه براي آموزش به آموزش��گاه ها رجوع 
مي كنند پرسيده شود كه آيا هدف اصلي رجوع خود را مي دانند؟ آيا قرار 
است براي توليد محتواي يك دقيقه اي در فضاي مجازي كه امروز هم 

رسميتي ندارد، چه چيزي بياموزند و چه توليدي داشته باشند؟
نقش جش�نواره ها و رويدادهاي انقاب محور چقدر در 

هدايت موسيقي ايراني تأثيرگذار بوده است؟
در اين ميان جش��نواره هايي چون فجر، جوان و موسيقي كلاسيك 
ايراني هركدام در بخش هاي مختلف سعي كردند تا جريان توسعه 
را از نگاه متخصصان براي عموم گسترش دهند. جشنواره  موسيقي 
فجر هميش��ه به منظور جمع بن��دي و نتيجه گيري جش��نواره ها، 
جشنواره  جشنواره ها نام گرفت و كانون گردهمايي موسيقي نواحي، 
موس��يقي كلاسيك ايراني، موس��يقي پاپ، موس��يقي ملل و ديگر 
گرايش هاي موسيقايي ش��د ولي جشنواره اي چون جشنواره  جوان 
هدفش كشف استعدادهاي جوان بوده و در اين ميان چون هميشه 
جاي خالي نهادهاي حمايتگر وجود داشته است. اين رويداد هنري 
نتوانسته است آنچنان كه بايد منجر به ادامه  فعاليت هاي برگزيدگان 
خود ش��ود. به عبارت ديگر نياز ب��ه حمايت م��ادي و معنوي براي 
استعدادهاي شناسايي  شده مقوله اي است كه بايد در طول سال ها از 
سوي نهادهاي متولي هنر انجام شود. جشنواره  نواحي هم هميشه 
رسالت مشخصي داش��ته و گردهمايي اي براي موس��يقي مناطق 
مختلف ايران بوده  اس��ت ولي با وجود شناسايي استعداها، حمايت 
مس��تمري وجود ندارد. همچنين پا گرفتن جش��نواره كلاس��يك 
ايراني هم از س��ال 1395، اتفاق خوبي بود، چراكه سياستگذاري، 
برنامه ريزي و اجراي آن همه و همه از س��وی خود اهالي موس��يقي 
كلاس��يك ايراني ش��كل  گرفت اگرچه كه اين رويداد هم به دلايل 

نامعلومي ادامه پيدا نكرد. 

با وجود رويدادهاي متنوع و جرياني مبتني بر موسيقي 
اصيل چرا اين روزها ش�اهد آثار بي محتوا ي�ا با كيفيت 

پايين هستيم؟
در جريان توليد و نش��ر، امروزه ش��اهد آثاري هس��تيم ك��ه به دليل 
هزينه هاي هنگفت، كيفيت هاي پاييني دارند، چراكه خيلي افراد براي 
اجراي صحنه اي يا توليد آلبوم هاي موسيقي گرفتار مسائل مالي زيادي 
شده اند. يك آلبوم براي توليد، ضبط، ميكس، مستر و انتشار هزينه هاي 
بالايي دارد و فرد براي ديده و شنيده  شدن و محتوايي كه بايد برايش 
به  شكل رسمي هزينه شود و مصرف كنندگان براي آن هزينه پرداخت 
كنند، ناچار مي ش��ود در فضاي مجازي و به شكل غيررسمي اثرش را 
منتشر كند كه برايش هيچ بازگشت مالي ندارد و هيچ انگيزه اي براي 
ادامه كار برايش نمي گذارد. من توليدكننده هس��تم و در تمامي اين 
سال ها دائماً گرفتار اين مس��ائل بوده ام. در دوره اي استقبال عموم از 
جريان كلاس��يك موس��يقي ايران خوب بود، يعني افراد با آگاهي در 
اين رشته تحصيل و در سالن هاي كنسرت حضور پيدا مي كردند و نيز 
آلبوم هاي موسيقي را مي خريدند اما امروز برخي افراد به طعم و رنگ 
موسيقي كلاسيك ايران شكل و ش��مايل پاپ داده اند چون مخاطب 
امروز، اينگونه مي پسندد. حال بايد بررسي كرد كه شنونده  موسيقي 
امروز آگاهي نس��بي اي از س��ير تحول پيش آمده دارد و آيا با اهداف و 
جريان اصلي اين موسيقي آشناس��ت؟ جوان امروز از چه كانال هايي 
براي شنيدن موسيقي استفاده مي كند و آيا موسيقي را به طور حقيقي 

درك مي كند؟
دانشگاه ها در سال هاي گذشته روند آموزش خوبي داشتند، اما هرچه 
پيش آمديم امكان عرضه كم شد و هزينه ها بالا رفت، بنابراين جواناني 
كه از هنرستان ها و دانشگاه هاي موسيقي فارغ التحصيل شدند، خيلي 
امكان عرضه پيدا نكردند و كسي سراغشان نيامد. از سويي ديگر برخي از 
جوانان كه تا مقطعي از سوي خانه موسيقي، حوزه  هنري، وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامي و انجمن موسيقي ايران حمايت مي شدند بعدها با توجه 
به هزينه هاي هنگفت، امكان اين كه يك فايل صوتي را با استانداردهاي 
امروز توليد كنند، پي��دا نكردند. هرچه جلوتر رفتيم با توس��عه  كمي 
رسانه ها، امكانات رسانه اي بيشتر ش��د ولي افرادي كه امكان توليدات 
موسيقي با رويكرد رشد و تعالي كيفي داشتند، كمرنگ تر شدند و افرادي 
با توانايي هاي محدود بيشتر ديده و شنيده و به عنوان الگوهاي استاندارد 
موسيقي كلاسيك ايران معرفي شدند پس به ناچار متخصصان به انزوا 
كشيده شدند و دستش��ان از فعاليت هاي مس��تمر هنري كوتاه شد و 
امكان ارائه  كمتري پيدا كردند. متخصصان موسيقي، كساني هستند 
كه در نظام دانشگاهي براي اين كار تربيت شده اند اما چرا به كار گرفته 
نمي شوند؟ چرا از افراد متخصص نظر تخصصي خواسته نمي شود؟ اين 

معضلي است كه امروز گرفتار آن هستيم. 
در زمينه آموزش نياز به هدفگذاري وجود دارد و از سويي 
هزينه ه�اي توليد هم زياد اس�ت و ارگان ه�ا و نهادهاي 
متولي ه�م تاحدي مي توانن�د از افراد مس�تعد حمايت 
داشته باش�ند. در اين ميان اين س�ؤال مطرح است كه 
آيا راهكاري ب�راي تقويت موس�يقي و ترغيب جوان به 

موسيقي اصولي وجود دارد؟
در همه جاي دنيا براي جريان هنري و موسيقي اي كه ريشه، مباني و 
ساختار كلاسيك دارد هزينه مي شود. اگر اين اتفاق بيفتد يعني رسانه ها، 
آموزش ها و تمامي قوانين و بخش��نامه ها به تبعيت از سياستگذاري 

درست كلان  فرهنگي باشد در طول س��ال ها مي توان اميدوار بود كه 
ركود اتفاق افتاده را جبران و بعد در محور مثبت ها حركت كنيم. به نظرم 
مسئله  كميت در تعدد آموزشگاه هاي موسيقي يا شركت هاي توليد و 
نشر آثار موسيقي زياد شده در حالي كه خروجي كار آموزشگاه ها خيلي 
هم جوابگو و كاربردي نبوده است. ضمن اينكه مي توان تعداد برنامه هاي 
جش��نواره ها را محدودتر و در عين حال كيفيت آن را ارتقا داد. اگرچه 
بخشي از آن چه كه در گونه  موس��يقي پاپ در رسانه ها توليد و پخش 
مي شود، قابل احترام است اما بايد به جنبه هاي مغفول مانده  فرهنگ 

نيز توجه شود. 
جوان امروز موسيقي اي را مي شنود كه مناسبت هاي درستي با فرهنگ 
ما ندارد چون درست معرفي نشده اس��ت. بر همين اساس لازم است 
رسانه  ملي هم بيش از پيش به كيفيت موسيقي توجه داشته  باشد. ما از 
يكسري اتفاقاتي كه فرهنگ و تاريخ را صيقل داده ، غافل شده ايم و قطعاً 
رسانه براي احياي آن مهم است. سياستگذاري هاي كلان فرهنگي با 
چكش كاري، بازنگري و اصلاحات مي تواند آن را به گونه اي بازپروري 
كند و جرياني را رقم زند تا زنگ خطري كه مدت هاست به صدا درآمده 
است، خاموش شود. لازم است بدانيم با بي توجهي و عدم رسيدگي به 
مسائل موجود، موس��يقي ملي ما به مرور رو به زوال خواهد رفت و به 

دست فراموشي سپرده خواهد شد. 
استاد ساز ني در دوران تحصيل من در دانشگاه روان شاد حسن ناهيد 
بود و در آن دوره 12- 10 نفري دانشجو براي تحصيل ساز تخصصي 
ني حضور داش��تند اما به عنوان مثال امروز اين ساز در دانشگاه گيلان 
متأسفانه تنها يك دانشجو دارد. چگونه بايد آن را معرفي كرد؟ قطعاً من 
متوقع هس��تم كه مديران فرهنگي چاره  انديشي كنند. اين فراموشي 
از ساز ني شروع شده اما به ديگر سازهاي كلاسيك ايراني هم خواهد 
رسيد چون اگر بيگانگي با فرهنگ اتفاق افتد در ساير حوزه هاي هنر 

ملي هم شاهد همين اتفاق خواهيم بود. 
با توجه به انتشار آلبوم هاي جديد يا برگزاري كنسرت ها 
و اجراهاي درون مرزي و برون مرزي، آيا مي توان شرايط 

سخت را محدود به قشر خاصي از هنرمندان دانست؟
اگر اتفاقاتي در ح��ال حاضر مي افت��د و نام افرادي مي درخش��د، آن 
هنرمندان كس��اني هس��تند كه اعتبار خود را از مسير ديگري كسب 
كرده اند يا امكاناتي در اختيار دارند كه در دس��ت همگان نيس��ت. ما 
در كش��ور نوازندگان و خوانندگان زيادي داريم ولي متأسفانه تعداد 
محدودي امكان فعاليت مداوم و مستمر دارند، بنابراين اگر صحبت از 
مافيا مي كنيم از آن جاست كه در توليد و عرضه، اين مافيا وجود دارد، 
زيرا نظارت و مديريت كلان فرهنگي به درستي انجام نشده تا همه  افراد 

بتوانند به شكل حرفه اي فعاليت كنند. 
حوزه هن�ري در زمين�ه احياي موس�يقي ك�ه در حال 

فراموش شدن است چطور مي تواند نقش آفريني كند؟
طي 15- 10 س��ال اخير حوزه  هن��ري هم��واره خيرخواهانه عمل و 
آلبوم هايي با مضامين مشخص را به ش��كل تخصصي گردآوري كرده 
است. حوزه  هنري انقلاب اسلامي از پيشكسوتان و جوانان دعوت كرده 
تا در كنار هم فعاليت كنند و اين اتفاق بس��يار خوبي است. همچنين 
قابليت ها و امكاناتي دارد كه مي توان��د مجمعي با حضور متخصصان 
گرايش هاي مختلف هنر و افراد با تجربه حتي در حوزه هاي علوم انساني 
مرتبط با هنر يا به عبارت ديگر بين رشته اي تعريف كند و با دعوت از آنها 

منشأ آموزش هاي تخصصي باشد. 

موسيقی ملی در معرض زوال و فراموشی است
حسين خوش چهره مدرس موسيقی و عضو هيئت علمی دانشگاه:

   سميه دهقان زاده 
»جشنواره هاي هنري مدرسه« بستري است كه 
در آن به بچه هاي مدرس�ه  بيشتر بها مي دهند و 
ايده هايشان پرورش مي يابد. رويدادي كه نقطه 
عطف آن كشف استعداد نوجوانان و حمايت از آنها 
در عرصه هاي هنري است، نوجواناني كه خود قرار 

است قهرمانان گمنام كشورمان را كشف كنند. 
   

ح��وزه هن��ري از 16 ت��ا 19 اس��فندماه ميزب��ان 
»جشنواره هاي هنري مدرسه« و منتخبان آن بود و در 
اين مدت، بستر لازم براي ايده پردازي و پرورش ايده هاي 
هنري دانش آموزان هنردوس��ت كش��ور فراهم ش��د. 
رويدادي به دبيري اميرحسين اخوين كه نقطه عطف 
آن را مي توان كشف استعداد نوجوانان و حمايت از آنها 
در عرصه هاي هنري دانس��ت. اما براي دانستني هاي 
جزئي تر و كم و كيف »جشنواره هاي هنري مدرسه« با 
محمدرسام رضواني مسئول روابط عمومي حوزه هنري 
كودك و نوجوان به گفت وگو نشستيم تا برايمان از اين 

جشنواره ها بگويد كه مشروح آن در ادامه مي آيد:
  شركت ۲هزار و7۰۰ مدرس�ه از سراسر ايران 

در يك رويداد
 رضواني درباره اين رويداد مي گويد: تير ماه بود كه فراخوان 
»جشنواره هاي هنري مدرسه« شامل دو جشنواره عكس 
و گرافيك دانش آموزي و فيلم مدرسه داده شد. 21هزار 
اثر در س��ه محور فيلم، گرافيك، عكس و زيرشاخه هاي 
مربوطه به دست ما رس��يد. اين تعداد آثار از 660 شهر و 
حدود 2هزار و700 مدرسه به دبيرخانه جشنواره ارسال 
شده بود. در چند مرحله آثار در دبيرخانه بررسي شدند، 
طي اين بررس��ي ها و با اصلاحات انجام شده به روي آثار 
ارسالي، در نهايت برگزيدگان اوليه اين رويداد شناخته 
شدند. در كنار داوري تخصصي، داوري مردمي اين آثار 
نيز روي سايت جشنواره برگزار شد كه بيش از 150هزار 
رأي به آثار داده شد كه اين نشان دهنده تأثيرگذاري اين 
جشنواره و علاقه مندي دانش آموزان براي حضور در آن 
است. وي ادامه مي دهد: ما هم اكنون پنجمين جشنواره 
عكس و گرافيك و نهمين جشنواره فيلم مدرسه را پشت 
سر گذاشتيم كه حوزه هنري كودك و نوجوان ميزبان آن 
بود. اختتاميه جشنواره عكس و گرافيك روز چهارشنبه 
16 اسفند در تالار س��وره و اختتاميه اصلي شنبه 19 در 

تالار انديشه حوزه برگزار شد. 
  رواي�ت قهرمانان پيش�رفت، موض�وع اصلي 

جشنواره ها
 وي در توضيح هدف برگزاري اين جشنواره ها مي گويد: 

»جشنواره هاي هنري مدرسه« با هدف كشف استعداد 
و انگيزه دهي به دانش آموزان هنرمند و مستعد سراسر 
كشور در جهت توليد محتواي مناسب و خلاقانه هنري 
در قالب رسانه طراحي و برپا شد. درضمن اين رويداد، 
از سوی مؤسسه هنروما و با حمايت حوزه هنري كودك 
و نوجوان، شبكه اميد سيما، برنامه كاربردي شاد، بنياد 

ملي نخبگان و ستاد توس��عه فناوري هاي نرم معاونت 
علمي و فناوري رياست جمهوري برگزار شد. رضواني 
درباره محوريت موضوعي اين جش��نواره ها مي گويد: 
موضوع اصلي جشنواره ها، روايت قهرمانان پيشرفت بود. 
محورهاي جشنواره فيلم كوتاه شامل داستاني، مستند، 

آيت��م تلويزيوني، انيميش��ن و نماهن��گ و محورهاي 
جشنواره عكس و گرافيك مدرس��ه نيز شامل طراحي 
پوستر، لوگو، نقاشي ديجيتال، عكاسي طبيعت، عكاسي 

داستاني، عكاسي تبليغاتي و عكاسي معماري بود. 
  حماي�ت صف�ر ت�ا ص�دي تولي�د اث�ر بعدي 

برگزيدگان
رضوان��ي در ادام��ه اي��ن ط��ور توضي��ح مي ده��د: 
ش��ركت كنندگان برگزي��ده اي��ن رويداد كه ش��امل 
دانش آم��وزان پايه هاي متوس��طه اول دبيرس��تان و 
متوسطه دوم هنرستان بودند، پس از فرايند شناسايي 
و اس��تعداديابي، به حوزه هنري دعوت شدند و از 16 تا 
19 اسفندماه به مدت چهار روز، ميهمان حوزه هنري 
بودند. در اين چه��ار روز، گعده هايي با س��رفصل هاي 
قهرمان روايتگري در هنر، فرم يا محتوا و... برگزار شد و 
برگزيدگان بر ايده  بعدي خود با موضوع »روايت قهرمانان 
پيشرفت«، متمركز ش��دند و روي آثار بعدي شان كار 
كردند تا هر كدام در ش��اخه هنري مرب��وط به خود به 
ايده جديد دست يابند. ش��ركت كنندگان اين رويداد 
پس از كامل كردن ايده هاي خود طي اين چهار روز، به 
ايده نهايي رسيدند و پس از جمع بندي، هيئت داوران 
متشكل از مربي ها و كارشناسان موضوعات هنري، به 

آثار هنري اعتبار مي بخشند و آثار معتبر به مرحله اجرا و 
توليد وارد مي شوند. 

  ايده يابي به روش حسين كلهر
بعد از آگاهي از فراز و فرودهاي جش��نواره هاي هنري 
مدرسه، خالي از لطف نيست برش��ي از كارگاه هايي را 
كه براي برگزيدگان اين رويداد برگزار شده با هم مرور 

كنيم. 
در يكي از اين كارگاه ها، حس��ين كلهر مباني چگونگي 
پرداختن به قهرمانان را تشريح كرد. كارگاهي تعاملي 
و پر از سؤال. در بخشي از كارگاه ها، كلهر در مواجهه با 
سؤالات متعدد شركت كنندگان درباره ايده يابي به آنها 
گفت: ايده يابي براي ما بازگويي يك اتفاق آشنا در كانال 
متفاوت است. ايده يابي يعني بايد كانسپت هاي تكراري 
را ديد و ارتباطش��ان را با هم پيدا ك��رد و از كانال هاي 
متفاوتي به آن پرداخت. مطالعه و خواندن اولين گام در 
ايده يابي است و افراد مي توانند با مطالعه زياد به ايده هاي 

خوبي دست پيدا كنند. 
وي در ادامه افزود: آنچه در ايده يابي يا ساخت محصول 
كمك مي كند اين است كه همه چيز يعني فرم و محتوا 

را از قبل مشخص كنيد. 
برخي از اين كارگاه ها روز 16 اسفندماه با حضور جواناني 

چون ريحانه ميرحسيني، رضا كاظم پور و علي قرباني 
عضو كارگروه تولي��د اول در تالار س��وره حوزه هنري 

برگزار شد. 
  چرا مهاجرت نكرديد؟

در اين كارگاه، ريحانه ميرحسيني در پاسخ به نوجوانان 
حاضر در س��الن درباره انگيزه خود در توليد واكس��ن 
گفت: ما مي خواس��تيم كاري كاربردي انجام دهيم كه 
به محصول تبديل شود و به بازار راه پيدا كند. ما در پي 
يافتن محصول، فهميديم خلأ جهان��ي وجود دارد كه 
مي تواند همان مسيري باشد كه به دنبال آن هستيم. در 
اين فرآيند، هدف بزرگي داشتيم و هر وقت بحراني رخ 
مي داد به اين فكر مي كرديم كه تا اينجا آمده  و مدت ها 
تلاش كرده ايم، ما نمي خواستيم شكست بخوريم و كار 

را در هر شرايط جلو برديم. 
ميرحسيني در پاسخ به سؤال ديگري مبني بر علت عدم 
مهاجرت اظهار كرد: وقتي به رفتن فكر مي كردم تصورم 
اين بود كه مسير رشدي وجود ندارد ولي دريچه اي به 
رويمان باز شد كه باعث شد يكسري شركت ها را ببينم 
كه محصول��ي توليد مي كردند كه مفيد ب��ود و من هم 
دوست داش��تم همين كار را انجام دهم، بنابراين وقتي 
نمونه موفق در حوزه مشابه را ديدم گفتم شايد اين اتفاق 

براي من هم رخ داد. 
  تحريم و قهرماناني كه بايد شناخت

در بخش ديگري از اين كارگاه، علي قرباني براي درك 
بهتر شرايط تحريم تشريح كرد: همه ما كرونا را تجربه 
كرديم، وقتي تحريم وجود دارد واكس��ن كرونا به ما 
داده نمي ش��ود، مخزن اكس��يژن و دارو نداريم، هيچ 
كالايي وارد نمي شود، كالاها با مبلغ پنج برابر بيشتر از 
ارزش فاكتور مي شود و بعد محصول ارسال نمي شود، 
حتي وقتي دس��تگاه يا كالايي ب��راي تعمير به ديگر 
كشورها فرستاده مي ش��ود، آن را مصادره مي كنند و 

پس نمي دهند. 
وي در ادامه از تش��كيل تيم پنج نفره  در معاونت علمي 
رياست جمهوري در دوره تحريم سخن گفت و سپس به 
آغاز فعاليت آنها از اتاقي 9متري اشاره كرد كه بخش هاي 
مختل��ف را ترغيب به به كارگيري از جوانان مس��تعد و 

ظرفيت هاي داخلي كرده است. 
وي افزود: مديراني وجود دارند كه هيچ نام و نش��اني از 
آنها نيست ولي ش��ب و روز را براي رقم زدن يك اتفاق 

گذاشته اند. 
اين روايت، نش��ان دهنده اين است كه شايد مهم ترين 
دستاورد برگزيدگان جشنواره هاي هنري مدرسه، كشف 

قهرماناني باشد كه بي نام و نشان، اما بسيار باارزشند. 

كتابكشف استعدادها نقطه عطف »جشنواره هاي هنري مدرسه«

  سميه دهقان زاده 
»ماه و بلوط« محس��ن مومني شريف، 
روايت زندگي چند شخصيت داستاني 
در تقاطع حوادث اجتماعي، سياسي و 
فرهنگي در كردستان دهه هاي 30 تا 
60  است و شايد بتوان گفت، مخاطب 
با خواندن آن، كردستان و رشادت هاي 

مردمانش را بازمي شناسند . 
 »جلال لرزيد. شتابان پرسيد: واقعا؟ً

محمود ب��ا آرامش گفت: بل��ه، واقعاً او 
ازدواج كرد، با خودم!

و ادامه داد: تا اينكه يك روز كا مناف، چوپان دِهمان كه داشته راديو عراق 
را گوش مي كرده از اسيري مي شنود كه ستوان محمود امان اللهي، بچه 
كردستان هم اينجاست. خلاصه گوسفندها را به امان خدا رها مي كند و 
تا دِه يك نفس مي دود و خبر را به پدر نامزدم مي دهد. اما آنها باورش��ان 
نمي شود. حق هم داش��تند. وقتي ارتش با آن همه عظمت خبر شهادت 
من را اعلام كرده حرف پيرمرد روستايي چه محلي از اعِراب داشته! اما به 
ماه نكشيد كه همه در تلويزيون ستوني از اسيران مجروح و معلول را روي 
پلكان هواپيما در فرودگاه مهرآباد ديدند. آنها با همان تعداد اسير معلول 
عراقي معاوضه شدند.« اينها برشي از كتاب »ماه و بلوط« به قلم محسن 
مومني شريف از تازه هاي نشر سوره مهر است . كتابي كه وقايع اصلي آن در 
چارچوب روايت زندگي چند شخصيت داستاني و تقاطع حوادث شگفت 
اجتماعي، سياسي و فرهنگي جغرافياي بي نظير كردستان مي گذرد، آن 
هم در دو نقطه مهاباد سال هاي 1325- 1324 و سال هاي انتهايي دهه 50 
در ايران. البته بستر برخي وقايع در اواخر دهه 30 و اوايل دهه 40 در شمال 
عراق است.  و در اين ابعاد مكاني و زماني، »ماه و بلوط« خواننده را در عبور از 
متن حوادثي نفسگير و جذاب، به دركي جديد از مفهوم ازلي و ابدي هويت 
انسان مسلمان ايراني و رابطه او با وطن و وطن پرستي و پيوندش با باورهاي 
ديني و ملي مي رساند؛ مفهومي كه از آن به »انسان انقلاب اسلامي« تعبير 
شده است. علاوه بر اين، محسن مومني شريف، شهداي يادشده در اين رمان 
را صاحب اصلي كتاب عنوان كرده و گفته اس��ت: اميدوارم »ماه و بلوط« 
قدم كوچكي براي شناس��اندن كردستان باشد. كردس��تان در كلام امام 
)ره( و رهبر عزيزمان با يك نگاه قدرشناسانه نسبت به كردها همراه است 
و اين يك حق است، چراكه آنها در طول تاريخ محافظان مرزهاي ما بوده 
و هميشه به دنبال پيوستگي بوده اند، بنابراين حق كردستان خيلي زياد 
است و شهدايي كه كردها براي انقلاب اسلامي دادند كمتر از شهداي ديگر 
اقوام نيست. ضمن اينكه مظلوميت اين قوم نسبت به ديگر اقوام مضاعف 
است و من اميدوارم اين كتاب بهانه اي براي توجه بيشتر به كردستان باشد. 
اما فقط  داستان و محتوای كتاب نيست كه قابل تأمل است، بلكه حسن 
روح الامين نقاش برجسته  معاصر كشورمان طراحي جلد اين رمان را انجام 

داده و اين نكته نيز بر اعتبار كتاب افزوده است.
https:// البته نكته جالب ديگر، وب س��ايت رس��مي اين كتاب به نش��اني 

mahobaloot. ir/  است كه در آن اخبار، مصاحبه، آموزش، ويدئو، صوت و 
تصوير پيرامون كتاب وجود دارد و خوانندگان و علاقه مندان مي توانند در بخشي 
از وب سايت كه ارتباط با نويسنده نامگذاري شده نظرات، انتقادات و پيشنهادات 
خود را با محسن مومني شريف در ميان بگذارند و در بخش ديگري از وب سايت 
مخاطبان پس از مطالعه كتاب مي توانند حس و حالشان را نسبت به رمان به 
اشتراك بگذارند و اين فضاي تعاملي با توجه به محوريت و دربرگيري موضوعي 

كتاب، قابل توجه است. 

»ماه و بلوط« 
و كردستاني كه بايد از نو شناخت موسیقی
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